

# Are Jehovah's Christian?

ယူအပူအုတ်သးတဖၣ်မ့ၣ်ခၣ်ဖိနီၣ်နီၣ်ခါ

## Comparing beliefs of Jehovah's Witnesses with Christian Beliefs

တၢ်ထီၣ်သၣ်တြီၤကွၢ်ယူအပူအုတ်သးတဖၣ်အတၢ်စ့ၢ်တၢ်နၢ်ယုၣ်ဒီးပုၤခၣ်ဖိတဖၣ်အတၢ်စ့ၢ်တၢ်နၢ်

### တၢ်ကတိၤလၢညါ

တၢ်ဘျီၣ်ဘၣ်တၢ်ဘျီၣ်ပဲၤအိၣ်လၢပဟံၣ်အဆၢကတီၢ်နၢ် ပုၤတၢ်စၢၤကတၢ်ဖိတကျိၣ်ပဲၤတီၢ်ဒီး ကသံကွၢ်ပုၤလၢ မ့ၢ်အတဲၤ သကိးတၢ်ဒီးပုၤကသုၣ်စ့ၢ်ကိးခါန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်သ့ၣ်သ့ၣ်ကစံးဝဲန့ၣ်လၢ အဟဲလၢယူအပူအုတ်သးတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဒီး အဝဲ သ့ၣ်မ့ၢ်ဟ့ၣ်န့ၣ်တၢ်ကစီၣ် ဘၣ်တၢ်စးကျဲးထုးထီၣ်အိၣ်လၢ တၢ်ကွၢ်စိထီၣ်အလံာ်စိဆ့ၣ်ဒီး ပုၤတၢ်အခါခိၣ်ထံးဖဲဝဲန့ၣ်ယူ ယိးဖဲန့ၣ်သ့ၣ်ညါလၢအဝဲသ့ၣ်မ့ၢ် ယူအပူအုတ်သးတဖၣ်န့ၣ်တက့ၢ်.

ယူအပူအုတ်သးအတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဘၣ်တၢ်စးထီၣ်အိၣ်အိၣ်ထံးဘိမ့ၢ်ဝဲ ခါလုၣ်ထးစံၣ်ရူးစဲလ် မ့ၢ်ပုၤအမဲၣ်ကတိၤအိၣ် ဝဲလၢဝဲၣ် ဖဲးစိဘးဖဲစၣ်ဘုန့ၣ်ယါကီၢ်စၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲအသးအိၣ်ၣ်န့ၣ်အခါ အဝဲစးထီၣ်သိၣ်လိဝဲလံာ်စိဆ့ၣ်တၢ်မၤလိ ဘၣ်ထွဲဒီးကစၢ်ယုၣ်ကျဲးအတၢ်ဟဲက့ၢ်ခံဘျီတဘျီဒီး အဝဲထုးထီၣ်ဂ့ၤလိဝဲလံာ်တဘျီဘျီန့ၣ်လီၤ. ဖဲၣ်ၣ်န့ၣ်ရူး စးလ် စးထီၣ်တၢ်ဝဲတၢ်ကွၢ်စိဝဲလံာ်အလီၤထီၣ်ထီၣ်ဒီး မၤစၢၤတၢ်ဒ်ကတုၤပုၤလီၤဆ့ၣ်နီၤ တုၤလီၤလၢၣ်ၣ်န့ၣ်န့ၣ် လီၤ. ရူးစးလ်ကွဲးစ့ၢ်ကိးလံာ်အကတုၤတဖၣ် လၢဘၣ်တၢ်ကိးအိၣ်လၢ တၢ်မၤလိလၢလံာ်စိဆ့ၣ်အပူ မ့ၢ်တၢ်သ့ၣ်ညါ ယူအခိၣ်ထံးတခါလၢ အဘၣ်ထွဲဒီးအပူအုတ်သးန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်မဆါတနံၤအံၤယူအပူအုတ်သးကတုၤဖိ ဟူးစးအိၣ်ဝဲ ယုကကွၢ်လၢ ၉၈၀၀၀တၢ်စ့ၢ်တၢ်နၢ်ကတုၤလၢနီၤဟ့ၣ်လီၤဝဲတၢ်ကွၢ်စိလီၤထီၣ်ထီၣ်ဒီး တၢ်ဖုးသံနီၣ်ထီၣ်က့ၢ်လံာ်တၢ် ကစီၣ်တဖၣ် လၢထံကီၢ်အဘျီခံကယၤလၢဟီၣ်ခိၣ်ဖျိၣ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ဘၣ်တၢ်ပၤဆုၣ်ဟံးစုန့ၣ်ကျဲးအိၣ်လၢတၢ် အိၣ်ဖျိၣ်သးပုၤကရူၢ်ဖိတကရူၢ်လၢ အအိၣ်သ့ၣ်လီၤအသးဖဲ ဝဲၣ်ဘိကလုန့ၣ်ယူယိးကီၢ်စၣ်န့ၣ်လီၤ. ယူအပူအုတ် သးဒီးခၣ်ဖိတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တဖၣ် အိၣ်ဒီးတၢ်စ့ၢ်တဘျီမံၤလၢအလီၤပလိာ်အသးန့ၣ်လီၤ. ဒ်လဲၣ်စ့ၢ်န့ၣ် ယူအပူအုတ် သးဘၣ်ယးဒီးလံာ်စိဆ့ၣ် ယူဒီးယုၣ်ကျဲးမုၢ်ခိၣ်ဘိမ့ၢ်ဒီး လၢကွၢ်မ့ၢ်တၢ်လီၤဆိခိၣ်ဒိၣ်ကလဲာ်ဒီး ပုၤခၣ်ဖိအတၢ်စ့ၢ်တၢ် နၢ်န့ၣ်လီၤ. လၢလံာ်အံၤအပူကတဲပျါထီၣ်ဘၣ်ယးတၢ်စ့ၢ်လီၤဆိလိာ်အသးအစ့ၢ်စ့ၢ်မံၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

### တၢ်စ့ၢ်တၢ်နၢ်ဘၣ်ယးဒီးယုၣ်ကျဲး

ယူအပူအုတ်သးတဖၣ်န့ၣ်ဝဲလၢယူအိၣ်ထဲတၢ်စၢၤဒီးအမံၤကဘၣ်တၢ်ကိးအိၣ်ထီၣ်လၢယဟိဝဲ(ယူ)န့ၣ်လီၤ.မ့ၢ်ဝဲ တီဝဲလၢယူအိၣ်ထဲတၢ်စၢၤလီၤ.ဒ်လံာ်စိဆ့ၣ်ပၤပျါဝဲအသိးယူအမံၤဘၣ်တၢ်ကိးအိၣ်အါကလုာ်လီၤ. အပူအုတ်သး တဖၣ်သမာဝဲဒ်လၢကစၢ်ယုၣ်ကျဲးခၣ်ဖိဒီးသးစိဆ့ၣ်တမ့ၢ်ယူဘၣ်.

လၢယူအပူအုတ်သးလံာ်စိဆ့ၣ်ပူ ဆိတလဲဝဲတၢ်ကွဲးတဖၣ်လၢ အဘၣ်ထွဲဒီးအတၢ်နၢ်န့ၣ်လီၤ. ကွၢ်အဒိဖဲလံာ် ယိဟၣ်ဘးခ ခၣ်ဖိလံာ်စိဆ့ၣ်တခီစံးဝဲလၢ လၢထံးလၢသီန့ၣ်တၢ်ကလုာ်အိၣ်ဝဲဒီး တၢ်ကလုာ်န့ၣ်အိၣ်ဝဲဒီးယူဒီး တၢ် ကလုာ်န့ၣ်မ့ၢ်ယူလီၤ. ပုၤခၣ်ဖိဒီးယူအပူအုတ်သးတဖၣ် မ့ၢ်သးလီၤပလိာ်လၢ တၢ်ကလုာ် လၢအဆၢဖိအံၤအိၣ်ညါ မ့ၢ်ဝဲကစၢ်ယုၣ်ကျဲးခၣ်ဖိ ယူအပူအုတ်သးအလံာ်စိဆ့ၣ်တခီစံးဝဲလၢ တၢ်ကလုာ်မ့ၢ်ယူတၢ်စၢၤလီၤ. လၢအတၢ်ပၤဖျိၣ်

အါထိပ်ဝဲလၢ(a)လံာ်ဖျၢၣ်ယုၤအမဲာ်ညါဒီး လံာ်ဖျၢၣ်လၢကိၤလၢကျိၣ်(G)လၢလံာ်မဲာ်ဖျၢၣ်အဒိၣ်န့ၣ် ကွဲးဝဲလၢလံာ်ဖျၢၣ်(g)အဆံးန့ၣ်လီၤ. လၢကိၤလၢကျိၣ်န့ၣ် လံာ်စီဆုံတဆၢအံၤစံးဝဲလၢယုၣ်ဂျၢးတမ့ၢ်ယုၤဘၣ်ဒီး မ့ၢ်ဝဲသးစီဆုံခဲလၢာ်အကျါတၢၢ်ဒီးမ့ၢ်ထဲဒၣ်ယုၤတၢၢ်ဒီးအတၢ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤလၢအမၤလိဝဲဒုၤလ့ၣ်ကျိၣ် ဒ်န့ၣ်အသိးစ့ၢ်ကိးအပုၤအုၣ်သးတကျါထံက့ၤလံာ်စီဆုံအံၤ သးလိပလိဝဲလၢအလိၢ်တအိၣ်လၢ တၢ်ကဘၣ်ဆိတလဲတၢ်ကွဲးလံာ်စီဆုံအပုၤနီၣ်တမံၤဘၣ်. ဘၣ်ဆၣ်ယုၤအပုၤအုၣ်သးအခိၣ်အနၢ်တဖၣ် ဒုးအိၣ်ထီၣ်ဝဲတၢ်ဆိတလဲလၢကဘၣ်ထွဲဒီး အဝဲသ့ၣ်အတၢ်န့ၣ်ဒီးအတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အစီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဒ်လဲၣ်စ့ၢ်လၢပုၤခၢၣ်ဖိတဖၣ်န့ၣ် တၢ်ကလုာ်မ့ၢ်ယုၤလီၤ. အဝဲအံၤမ့ၢ်တၢ်ကွဲးကျိၣ်ထံက့ၤတၢ်လၢအလိၢ်တၢ်လိၤဆဲးလၢဒုၤလ့ၣ်ကျိၣ်ဒီး တၢ်နၢ်ဟံၤလၢယုၣ်ဂျၢးမ့ၢ်ယုၤန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်စ့ၢ်အဖုၣ်န့ၣ်ယုၤအပုၤအုၣ်သးတဖၣ်တန့ၣ်ဝဲလၢ ယုၣ်ဂျၢးမ့ၢ်ယုၤ လၢပုၤခၢၣ်ဖိတဖၣ်န့ၣ်ဝဲအသိးဘၣ်. လၢပုၤခၢၣ်ဖိတဖၣ်အစီၢ်န့ၣ်ထံၣ်ဝဲလၢ ယုၣ်ဂျၢးမ့ၢ်ယုၤအဖိခါလၢတကတီၢ်ယီၤ ဒုးသ့ၣ်ညါစ့ၢ်ကိးလၢ ယုၣ်ဂျၢးအနီၢ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲမ့ၢ်ယုၤလၢအဟဲအိၣ်တၢ်လံာ် ဒ်န့ၣ်အသိးစ့ၢ်ကိးယုၤအပုၤအုၣ်သးတဖၣ် တန့ၣ်လၢသးစီဆုံန့ၣ်မ့ၢ်ယုၤဘၣ်. အဝဲသ့ၣ်န့ၣ်ဝဲလၢသးစီဆုံမ့ၢ်တၢ်စီတၢ်ကမိၤတခါလၢ ယုၤသ့ၣ်ဒၣ်န့ၣ်လီၤ. ယုၤအပုၤအုၣ်သးတဖၣ်န့ၣ်ဝဲလၢ ကစၢ်ယုၣ်ဂျၢးခၢၣ်ဒီးသးစီဆုံန့ၣ်တမ့ၢ်ယုၤဘၣ်.

### တၢ်န့ၣ်ဘၣ်သးလံာ်စီဆုံ

လံာ်စီဆုံဘၣ်တၢ်တူၢ်လိာ်အီၤလၢပုၤခၢၣ်ဖိတဖၣ် မ့ၢ်ထီၣ်ဖျိၣ်ပာ်ဖျိၣ်သးစီဆုံတၢ်ကွဲးတဖၣ် တၢ်ကွဲးအီၤလၢပုၤအစ့ၢ်အတၢ်အဂၤ(၄၀)လၢအအါန့ၢ်အနီၣ်၁၆၀၀န့ၣ်လီၤ. တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ခိၣ်နၢ်လၢပုၤတဖၣ် ကွၢ်ယီၤထံက့ၤတၢ်ကွဲးတဖၣ် လၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တဘျုးဘျီဒီး စးထီၣ်လၢ၃၉၃န့ၣ်န့ၣ်လံာ်စီဆုံအံၤတဘၣ်တၢ် ဆိတလဲမၤအါထီၣ်စ့ၢ်လီၤအီၤဘၣ်.ဖဲဆၢကတီၢ်ဖဲန့ၣ် တၢ်ဆၢတၢ်လၢလံာ်စီဆုံအလိၢ်လံာ်တကတြၢၢ် အပူၤလံာ်အိၣ်၃၉ဘၣ်ဒီးလံာ်၂၇ဘၣ်တခါလၢလံာ်စီဆုံအသီတကတြၢၢ်အပူၤ လံာ်တဖၣ်အံၤမ့ၢ်သးစီဆုံကတီၢ်တၢ်ဒီး မ့ၢ်ယုၤအတၢ်ကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အယီၤလၢ၁၇၀၀န့ၣ်အပူၤအတူၤ ပုၤခၢၣ်ဖိတဖၣ် အၢၣ်လီၤတူၢ်လိာ်ဝဲလၢ လံာ်စီဆုံအံၤမ့ၢ်လံာ်အလၢအပုၤဝဲ မ့ၢ်ယုၤအတၢ်ကတီၢ်လၢအဒုးသ့ထီၣ်ဘၣ်ထီၣ်တၢ်ဒီး တၢ်အံၤအိၣ်ဒီးတၢ်အၢၣ်လီၤလၢ လံာ်အံၤအမဲာ်ညါ လၢပကသုအီၤလၢ ခၢၣ်ဖိတၢ်စ့ၢ်တၢ်န့ၣ်အစီၢ်တအိၣ်ဘၣ်. ကွၢ်(၁တံးမသး၃၁၅-၁၇ဒီး၂ပုးတရူး၁း၁၉-၂၁). လံာ်စီဆုံစံးဘၣ်စ့ၢ်ကိးပုၤလၢယုၤအကလုာ်ကထါ ကအိၣ်စၢ်ကျၢၤလီၤထူလီၤယိာ်(၁ပုးတရူး၁း၂၃-၂၅). မ့ၢ်လၢယုၤအကလုာ်ကထါ ကအိၣ်စၢ်ဆိးကျၢၤလီၤထူလီၤယိာ်အယီၤ အလိၢ်တအိၣ်လၢတၢ်ကဘၣ်ဆိတလဲအီၤဘၣ်. လၢတၢ်စ့ၢ်အံၤအဖိခိၣ် (၅မိၤစ့ၣ်၅၂) သိၣ်လိပုၤလၢတၢ်အံၤမ့ၢ်တၢ်ကမၣ်လၢ ပကဆိတလဲလံာ်စီဆုံန့ၣ်လီၤ. ယုၤအပုၤအုၣ်သးအလံာ်စီဆုံတခါကိးဝဲလၢ

**(New World Translation)** လၢဘၣ်တၢ်ကွဲးမၤဝံၤအီၤလၢ ပုၤတကရၢၢ်လၢယုၤအပုၤအုၣ်သး အပုၤကွဲးကျိၣ်ထံးတၢ်လၢ တၢ်တသ့ၣ်ညါအမံၤဘၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒုၤလ့ၣ်ပုၤသ့ပုၤဘၣ်စံးဝဲလၢ တၢ်ကမၣ်အိၣ်ဝဲတဘျုးဘျီလၢယုၤအပုၤအုၣ်သး အတၢ်ကွဲးကျိၣ်ထံးတၢ်အပူၤ ဒ်အမ့ၢ်(ယိၤဟၣ်၁း၁). ယုၤပပုၤအုၣ်သး အလံာ်စီဆုံအံၤ ဒုးအိၣ်ထီၣ်ဝဲဒ်သိး ကဘၣ်လိာ်ဖိးမဲာ်လိာ်အသးဒီး ခါလ့ၣ်ထါစံၣ်ရူၤစဲလ် အတၢ်သ့ၣ်ညါဘၣ်သး ယုၤအစ့ၢ်အကျိၢ်ဒီးယုၤအပုၤအုၣ်သး အတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ထွဲတၢ်ဟးစီၤတဖၣ်အံၤ ယုၤအပုၤအုၣ်သးတဖၣ် စံးဝဲလၢ

**(New World Translation)** အအံၤမ့ၢ်တၢ်ကွဲးကျိၣ်ကတီၢ်ထံက့ၤ လံာ်စီဆုံလၢအကြၢးအဘၣ်လၢကဘၣ်လၢကဘၣ်တၢ်သ့အီၤန့ၣ်လီၤ. ယုၤအပုၤအုၣ်သးတဖၣ်စံးစ့ၢ်ကိးဝဲလၢ အအံၤမ့ၢ်တၢ်စ့ၢ်အိၣ်ထံးလၢအကွဲးကျိၣ်ထံက့ၤလံာ်စီဆုံလၢအဘၣ်ဘျီဘၣ်ဒါန့ၣ်လီၤ. တၢ်အံၤမ့ၢ်တၢ်လၢအတလိပလိာ်အသးဒီး ပုၤခၢၣ်ဖိတဖၣ်အတၢ်ထံၣ်လၢသးစီဆုံအတၢ်ဟ့ၣ် တၢ်ကူၣ်သ့သ့ၣ်ညါနၢ်ဟံၤဘၣ်သးဒီး ယုၤအကလုာ်အကထါလၢပုၤကိးစးဒီးကွၢ်ဖဲလံာ်(အုးဖုးစူး၁း၁၇-၁၈ဒီးယိၤဟၣ်၁း၂၆).

## တၢ်နၢ်ဘၣ်ယးမူခိၣ်ဘီၣ်မၢ်ဒီးလၢကၢ်

ယုၤအပူၤအုၣ်သးဒီး ပုၤခၢ်ဖိတဖၣ်အတၢ်တၢ်နၢ်ဘၣ်ယးဒီး မူခိၣ်ဘီၣ်မၢ်ဒီးမၢ်တၢ်လၢအဆိဆိလိာ်အသးစ့ၢ်ကိး န့ၣ်လီၤ. ယုၤအပူၤအုၣ်သးတဖၣ်န့ၣ်ဝဲလၢ ယုၣ်ဂျူးကဲထီၣ်ဝဲဒၣ်စီၤပလၢမူခိၣ်ဖဲလၢန့ၣ်၁၉၁၄န့ၣ်လီၤ. ဖဲဆၢကတီၢ် ဖဲန့ၣ်ယုၣ်ဂျူးတၢ်လီၤကွၢ်ဝဲဒၣ်မၢ်ကီၤလံာ်ဒီး အကလူးတဖၣ်လၢ ဟီၣ်ခိၣ်ဖိခိၣ်အံၤပုၤဝဲလၢတၢ်အာတၢ်သီ လၢမၢ်မ ဆါတနံၤအံၤအသိးန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ဒီးဖဲတၢ်ဒုးလိာ်ယၤလိာ်ဆဲ (Armageddon) န့ၣ်မၢ်ကီၤလံာ်ကဘၣ် လီၤဆူယိးပူၤဒီး ယုၣ်ဂျူးတခါကသ့ၣ်ထီၣ် အဘီအမၢ်ဖဲဟီၣ်ခိၣ်အံၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲကနီၤဖးဝဲ ပုၤတီပုၤလီၤတဖၣ် (ပုၤကိးဂးဒီး) ကလီၤကွၢ်ဝဲန့ၣ်လီၤ. လၢယုၤအပူၤအုၣ်သး အတၢ်တၢ်နၢ်ဘၣ်န့ၣ် လၢကၢ်တအိၣ်ဘၣ်. ပုၤလၢအတီအ လီၤတဖၣ်န့ၣ် ကအိၣ်လီၤထူလီၤယိာ် ဝဲလၢဟီၣ်ခိၣ်အံၤဒီး သ့ၣ်ထီၣ်အဘီအမၢ်န့ၣ်လီၤ. သီလၢအဆဲးတဖၣ်လံာ် (လူၤကၢ်၁၂:၃၂) နဲလဲၣ်စ့ၤန့ၣ် လၢအပာ်ယုၣ်ဝဲဒၣ်ပုၤ ၁၄၄၀၀၀ ကဘၣ်တၢ်ယုၤထၢအိၣ်ဒီး ပၢတၢ်ဒဲယုၣ်ဂျူး ပုၤစံၣ် ညီၣ်တၢ်ဒီး နဲပုၤလုၢ်တၢ်ဒိၣ်လၢဘီမၢ် လၢအဘၣ်တၢ်သ့ၣ်ထီၣ်အိၣ်လၢ ဟီၣ်ခိၣ်အံၤန့ၣ်လီၤ. ထဲဒၣ်ပုၤ ၁၄၄၀၀၀ တဖၣ်အံၤကနၢ်လီၤဘၣ်ဆူမူခိၣ်ဘီၣ်မၢ်ပူၤဒီး လၢတၢ်ခဲဆၢထၢၣ်က့ၤအမၢ်နံၤန့ၣ် အဝဲသ့ၣ်ကခဲဆၢထၢၣ်က့ၤဖဲယုၤတဖၣ် အသိးန့ၣ်လီၤ. လၢက့ၤအဂၤတကပလၢ ခၢ်ဖိတဖၣ်အဂီၢ်တခါန့ၣ် နၢ်ဝဲလၢမူခိၣ်ဘီၣ်မၢ်မၢ်တၢ်မူထူယိာ်လၢတၢ် အိၣ်မူသကိးယုၣ်ဒီးကစၢ်ယုၤန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်တၢ်လီၤလၢတၢ်ဆူးတၢ်ဆါတအိၣ် တၢ်ကီၢ်တၢ်ဂီၢ်တအိၣ် တၢ်အာတၢ်သီတ အိၣ်ဒီးမ့ၢ်တၢ်လီၤလၢပကအိၣ်လီၤစိးလၢ ယုၤအမဲာ်ညါန့ၣ်လီၤ. မူခိၣ်ဘီၣ်မၢ်ဒီးထီၣ်အသးလၢ ပုၤကိးဂးဒီးလၢအ တူၢ်လိာ်အၢၣ်လီၤကစၢ်ယုၣ်ဂျူးခၢ်ဖိအမ့ၢ် တၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤအကစၢ်န့ၣ်လီၤ. ပကမၤတၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤလၢပ ကစၢ်ဘၣ်န့ၣ်တသ့ဘၣ် သ့ၣ်ထဲလၢပကဘၣ်တူၢ်လိာ်ကစၢ်ယုၤ အတၢ်သးအိၣ်အတၢ်ဟ့ၣ်ခိၣ်ဖျိလၢ ကစၢ်ယုၣ်ဂျူး ခၢ်ဖိလၢအလုၢ်ထီၣ်အသးန့ၣ်လီၤ. ပတၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤမ့ၢ်ဝဲတၢ်ဘျူးတၢ်ဖျိ ခိၣ်ဖျိလၢတၢ်နၢ်သ့ၣ်လီၤအသးလၢယုၣ် ဂျူးခၢ်ဖိအပူၤန့ၣ်လီၤ. လၢယုၤအပူၤအုၣ်သးတဖၣ်တခါန့ၣ် အဝဲသ့ၣ်ကဘၣ်မၤဝဲတၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤ လၢဘၣ်မၤတၢ် တဖၣ်လၢအတၢ်အိၣ်ဖျိအဲၣ်ဒီးလၢကမၤဝဲန့ၣ်လီၤ. နဲလဲၣ်စ့ၤမ့ၢ်လၢပုၤခၢ်ဖိတဖၣ်အဂီၢ်တခါန့ၣ် တၢ်လၢပမၤအိၣ် တဖၣ်မ့ၢ်တၢ်လၢအကါဒိၣ် ဘၣ်ဆၣ်တၢ်အံၤသ့ၣ်လီၤအသးလၢပတၢ်နၢ်ဒီး ယုၤအတၢ်ဘျူးတၢ်ဖျိလၢ အမၤပူၤဖျဲးပုၤ န့ၣ်လီၤ. ပုၤခၢ်ဖိတဖၣ်နၢ်ဝဲလၢ လၢကၢ်မ့ၢ်တၢ်လၢပုၤလၢတတူၢ်လိာ်ကစၢ်ယုၣ်ဂျူးခၢ်ဖိ အမ့ၢ်တၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤ ကစၢ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. လၢကၢ်ဘၣ်တၢ်တဲနၢ်ဟံၤပုၤလၢ ကစၢ်ယုၣ်ဂျူးခၢ်ဖိအမ့ၢ် မ့ၢ်အုၣ်အိၣ်ဝဲလီၤထူလီၤယိာ် (မးသဲ ၂၅:၄၁) ဒီးတၢ်စံၣ်ညီၣ်လီၤထူလီၤယိာ် (မးသဲ ၂၅:၄၆). လၢတၢ်န့ၣ်အယိကစၢ်ယုၣ်ဂျူးအနီၢ်ကစၢ်ဒဲလဲာ် မ့ၢ်တဲနၢ်ဟံၤပုၤဘၣ်ယး လၢကၢ်န့ၣ်တၢ်အံၤအလီၤအိၣ်လၢပကဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

## တၢ်ကလၢယုၤအပူၤအုၣ်သးနၢ်ဝဲတဖၣ်

ယုၤအပူၤအုၣ်သးတနီၤနၢ်ဝဲလၢ နီၢ်တဂၤတဂၤတဂၤတၢ်တဟ့ၣ်အခွဲးလၢတၢ်ကဘၣ်အိၣ်မိာ် တၢ်အိၣ်သဘျုၣ်မ့ၢ်တမ့ၢ် တၢ်သ့ကသံၣ်ကသီလၢနီၢ်ကစၢ်တၢ်မုာ်လၢအဂီၢ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤပိာ်ခါတဘၣ်ပာ်ထီၣ်အခိၣ်သ့မ့ၢ်တမ့ၢ် တဘၣ်ပာ်ထီၣ် အခၢ်ဆူၣ်ဘၣ်. သ့ၣ်မ့ၢ်တၢ်စီဆံၣ်လၢတၢ်န့ၣ်အယိပုၤတဘၣ်အိၣ်တၢ်သ့ၣ်ဘၣ်ဒီး ပုၤတဘၣ်ဟ့ၣ်သ့ၣ်လၢတဂၤဒီးတ ဂၤဘၣ်. တၢ်အိၣ်ဖျိလၢအတဘၣ်ယးဒီး ယုၤအပူၤအုၣ်သးတဖၣ်န့ၣ် ဘၣ်တၢ်ပၤဆုၤအိၣ်လၢမၢ်ကီၤလံာ် ဒီးယုၤအပူၤ အုၣ်သးတဖၣ်တဘၣ်မၤဘၣ်ယးအသးဒီးအဝဲသ့ၣ်ဘၣ်. ယုၤအပူၤအုၣ်သးတဖၣ် နၢ်ဝဲလၢနံၤသဘျုၣ်တဖၣ်ကဘၣ် တၢ်မၤလၢကပီၤအိၣ်လၢပုၤခၢ်ဖိ လၢစိးလၢညါတဖၣ်ဘၣ်အယိသတးဒီးတကြးဘၣ်တၢ်မၤလၢကပီၤအိၣ်လၢမၢ်မဆါ တနံၤအံၤဘၣ်. လၢတၢ်စ့ၢ်အံၤအဖီခိၣ် တၢ်မၤလၢကပီၤခၢ်ဖိအိၣ်ဖျိမ့ၢ်တမ့ၢ် ခၢ်ဖိခဲဆၢထၢၣ်သမူထီၣ်က့ၤတဖၣ် ယုၤ အပူၤအုၣ်သးတဖၣ်တမၤလၢကပီၤဝဲဘၣ်. တၢ်မၤလၢကပီၤနံၤအိၣ်ဖျိဆၢက့ၤမ့ၢ်တၢ်လၢ အဝဲသ့ၣ်တဘၣ်သးတြီဝဲ န့ၣ်လီၤ. ယုၤပူၤအုၣ်သးတဖၣ် ထံၣ်ဝဲလၢထံကီၢ်ပဒိၣ်ပပုၤတဖၣ် မ့ၢ်ဝဲတၢ်အာတၢ်သီအတၢ်က့ၤကိတဖၣ် အယိ ယုၤအပူၤအုၣ်သးတဖၣ်တဟ့ၣ်တၢ်ဖၣ်ဘၣ်. လၢတၢ်န့ၣ်လီၤမၤတၢ်ဆူသးမ့ၢ်ဒိၣ်အပူၤ မ့ၢ်တမ့ၢ်တၢ်မၤတၢ်လၢထံကီၢ်ပ

ဒိုင်ပပျာ်တံးဖံးတံးမတဖၣ်အပူၤမ့ၢ်စ့ၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤတၢၢ်မ့ၢ်ပၢ်တံးကွံာ်ယုၤအပူၤအုၣ်သးအတၢ်အိၣ်ဖျိၣ် အဝဲသ့ၣ် ကဘၣ်တၢ်ကွံာ်ကပၢ်ကွံာ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိအၤတဖၣ် တမၤယုၣ်တၢ်ဒီးအိၣ်ဘၣ်. အဝဲသ့ၣ်န့ၣ်ဝဲလၢကစၢ်ယုၣ် ရှုးခၢ်သံလၢသ့ၣ်ကျိၣ်အလီၤ ဒီးဘၣ်တၢ်န့ၣ်လီၤကွံာ်အိၣ်လၢဟီၣ်ခိၣ်ဖိလၢဒီး တမ့ၢ်လၢထူၣ်ဆူၣ်ညါအလီၤဘၣ်. လၢတၢ်န့ၣ်အပိၣ်အဝဲသ့ၣ်ထံၣ်ဝဲလၢထူၣ်ဆူၣ်ညါမ့ၢ်တၢ်အတၢ်သီအပနီၣ်န့ၣ်လီၤ.

### တၢ်စ့ၢ်လၢခံကတၢ်

ယုၤအပူၤအုၣ်သးကတဖၣ်တဖၣ် တၢ်လိၣ်ဘၣ်လၢကဘၣ်လဲၤအိၣ်သကိးဝဲဟံၣ်တဖၣ်လၢ အတမ့ၢ်ဒ်ကတဖၣ်တဖၣ်လၢ ကကျဲးစးဒီးကွဲးကွဲးအိၣ်ဆူၣ်ယုၤအပူၤအုၣ်သးအတၢ်ဘျုးတၢ်ဘါဒီး ကဟံးန့ၢ်မၤလိၣ်စ့ၢ်ကိးအဝဲသ့ၣ်အတၢ်ကွဲးတဖၣ် န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အပိၣ်မ့ၢ်တၢ်လၢအကဲထီၣ်အသးတလီၢ်လီၢ်လၢ ပုၤတၢၢ်မ့ၢ်လၢယုၤအပူၤအုၣ်သးတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်က ဟဲဒ်တကျိးန့ၣ်တြးဒီး ကသံကွံာ်န့ၣ်လၢကအိၣ်သကိးဒီးန့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ကဖျါလီၤစၢ်အမ့ၢ်ပုၤခၢ်ဖိအသိးဘၣ် ဆၣ်ဖဲလၢအတၢ်ဆူၣ်တၢ်န့ၣ်တဖၣ် တၢ်သမံသမိးအိၣ်တစုၤန့ၣ်မ့ၢ်တၢ်အိၣ်ဖျါထီၣ်လီၤဆီလိၣ်သးလၢယုၤအပူၤအုၣ်သး ဒီးပုၤခၢ်ဖိတဖၣ်အတၢ်စ့ၢ်တၢ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်တန့ၣ်ဝဲကစၢ်ယုၣ်ရှုးခၢ်မ့ၢ်ယုၤဘၣ်. အဝဲသ့ၣ်ဒုးအိၣ်ထီၣ် တၢ်ကွဲးဆီတလဲလၢလံာ်စီဆံအပူၤ လၢကဘၣ်လိၣ်သးဒီးတၢ်စ့ၢ်တၢ်န့ၣ်ဒီးအဝဲသ့ၣ်တၢ်ဆီကမိၣ်ဘၣ်ယးဒီးမူခိၣ်ဘီ မ့ၢ်ဒီး လၢကဘၣ်လၢအလီၤဆီလိၣ်သးဒိၣ်ဒိၣ်မ့ၢ်မ့ၢ်ဒီးပုၤခၢ်ဖိတဖၣ်အတၢ်ထံၣ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤတၢၢ်မ့ၢ်လဲၤထီၣ်ဆူၣ်ယုၤအ ပူၤအုၣ်သးအတၢ်ဘါန့ၣ် အဝဲသ့ၣ်ကဘၣ်တၢ်ဆီၣ်သနံးအိၣ်လၢ တဘၣ်မၤဘူးမၤတံးဒီးပုၤခၢ်ဖိတဖၣ်ဒီး ပုၤလၢအ စ့ၢ်န့ၣ်တၢ်လီၤဆီဒီးအိၣ်တဖၣ်ဘၣ်. လံာ်ဝဲအံၤပၢ်ဖျါတၢ်စ့ၢ်စ့ၢ်မၤလၢဘၣ်ယးဒီးယုၤအပူၤအုၣ်သးအတၢ်န့ၣ်လၢအလီၤ ဆီလိၣ်သးဒီးပုၤခၢ်ဖိအတၢ်န့ၣ်လီၤ. နတၢ်န့ၣ်မ့ၢ်တၢ်အကါဒိၣ်လၢနဂီၢ်န့ၣ် ဖဲန့ၣ်တၢ်အကါဒိၣ်လၢနကသ့ၣ် တၢ်လၢနစ့ၢ်အိၣ်ဒီးနတၢ်န့ၣ်အံၤလီၤဆီလိၣ်သးဒီးတၢ်စ့ၢ်တၢ်န့ၣ်အၤတဖၣ်လၢနဘၣ်သၢၢ်အိၣ်န့ၣ်လီၤ. ယုၤအ ပူၤအုၣ်သးတဖၣ်ကတဲးလၢအဝဲသ့ၣ်မ့ၢ်ပုၤခၢ်ဖိဘၣ်ဆၣ် ယမ့ၢ်လၢလၢတၢ်ထံၣ်အံၤမ့ၢ်တၢ်လၢအလီၤဆီလၢအဝဲ သ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်န့ၣ်လီၤဆီဝဲဒိၣ်မးဒီး ပုၤခၢ်ဖိအတၢ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲ(မးသဲ ၂၃:၁၁) ကစၢ်ယုၣ်ရှုးခၢ်ဒီးဝံဘျုး ကအိၣ်ထီၣ်ဝဲအါဒီးကလိန့ၣ်ပုၤကညီအါဒီးလီၤ. ပဝဲတၢၢ်ဘၣ်တၢ်ပကဘၣ်မၤလိလံာ်စီဆံဘါထုကဖၣ်သ့ၣ် ညါပတၢ်စ့ၢ်တၢ်န့ၣ်ဒီးလဲၤထီၣ်သ့ၣ်စီမိၤမ့ၢ်ဒ်သိးပသုတဘၣ်တၢ်ဆုၤကမၣ်ပုၤတစ့ၤ.